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در آغاز ســـال تحصیلی جدید هســـتیم. واحد تهران شرق چه تغییرات از حیث 
آموزشی داشته و چه تغییرات رشته ای در این واحد ایجاد شده است؟

یـــادی کرده ایم که مقاطـــع تحصیل مختلف و  درخصـــوص رشـــته ها تلاش ز
یم. با توجه به اینکه طی سال های گذشته  همین طور رشته های جدید را بیاور
یـــادی برای آوردن رشـــته های جدید برای واحد تهران شـــرق نشـــده،  تـــلاش ز
ما با تلاشـــی که کردیم، موفق شـــدیم فعلا هشـــت عنوان رشـــته تفاهمی یعنی 
یم مقاطع  محل تشکیل کلاس را به سایر رشته ها اضافه کنیم، البته امیدوار
تحصیلات تکمیلی تازه و رشـــته های جدید را نیز اضافه کنیم. ما به شـــدت 
از فقر کمیت و کیفیت یعنی تعداد و تنوع رشته رنج می بریم، یعنی با اینکه 
واحد ویژه ای در کشور هستیم، حدودا 40 عنوان رشته کاردانی و کارشناسی 
یم و  و یکی، دو عنوان رشـــته دکتری و پنج، شـــش عنوان کارشناسی ارشد دار
این برای یک واحد ویژه  مصیبت تلقی می شود. سابق بر این، همت و تلاش 
کافی برای آوردن رشـــته نبود. ما این کار را شـــروع کردیم اما می دانید که صرفا 
دســـت دانشگاه نیســـت و نیاز به همراهی وزارت علوم است. امیدوارم برای 

سال تحصیلی بعد موفق باشیم. 

واحد تهران شرق در حوزه کشاورزی هم فعال است و اخیرا طرح های کشاورزی 
را به اجرا درآورده است. رشته های کشاورزی در واحد شما فعال هستند؟

یم که بخش عمده ای از آن  یم، منتها 57 هکتار زمین دار ی ندار رشته کشاورز
بایر است. طبیعتا مسئولی از دانشگاه اولین نگرانی و دغدغه اش این است 
که بتواند پتانسیل های دانشگاه را راه بیندازد. در این 10 ماهی که مسئولیت 
دانشـــگاه را برعهده گرفتم، یکی از دغدغه های من همین بود که بتوانم این 
کی که  زمین هـــای بایـــر را احیا کنـــم. ما با آزمایش های آب و خا
ک، دمای هـــوا و کمی آب و  ی خا انجـــام دادیـــم و شـــور
شرایط مختلف اقلیمی را سنجیدیم، متوجه شدیم 
یـــک گیاه با ارزش افزوده خوب می توانیم داشـــته 
باشیم و آن هم گیاه پسته است. حدود چهارهزار 
درخت پسته را کاشته ایم و از این تعداد تلفات 
یادی نداشـــته ایم، یعنی حـــدود 20 درخت  ز
بوده که نگرفته و این شـــبیه معجزه اســـت. 
بـــا این اتفاقی که افتاده، مـــا می توانیم این 
نوید را بدهیم که شرق تهران به لحاظ آب و 
ک می تواند پایتخت پسته نیمه شمالی  خا
یم. این  ایران باشـــد. ما ایـــن امکان را دار

گیاه آب کمی نیاز دارد. 

ید اما  گفتید رشـــته کشـــاورزی ندار
چنیـــن طرحـــی را آغـــاز کرده اید. 
در  اســـامی  د  ا ز آ ه  دانشـــگا
ســـال های اخیر توجه ویژه ای 
پتانســـیل های واحدهـــا  بـــه 
درکنـــار مزیت هـــای منطقه ای 
داشته اســـت. البته در فضای 
واحد شما اصا رشته کشاورزی 
وجـــود نداشـــته و شـــما یک طرح 
بزرگ و خاص را در حوزه کشاورزی  
یـــد. چقدر از تـــوان واحدهای دیگر  دار
گرفته ایـــد؟ نحـــوه  در ایـــن حـــوزه کمـــک 

پیاده سازی چگونه بوده است؟ 
البتـــه ایـــن مســـاله مظلومیـــت مـــا را در کمبـــود 
تعـــداد و تنـــوع رشـــته ها در این واحد می رســـاند. این 
واحـــد دانشـــگاهی امکانـــات متعـــددی دارد که قابلیت 
ی در استان تهران  تبدیل شدن به قطب صنعتی و کشاورز
را دارد اما رشته های ما به شدت کم هستند. ما نمی توانستیم 
ی امکانات  یم، چشم مان را رو ی را ندار چون رشته کشاورز
و پتانســـیل هایمان ببندیم. من وقتی می بینم فعلا امکان 
ی این زمیـــن وجود ندارد و  اتفـــاق صنعتـــی و فناورانـــه رو
ی با ارزش افزوده بالا  بهترین کار انجام یک کار کشاورز
مانند پسته است، نمی توانم منتظر باشم یا بهانه درست 

کنم، چون رشته اش را ندارم، پیگیری هم نمی کنم. 

وقتی شـــما می گویید رشـــته اش را ندارم، این سوال پیش 
می آید که فهم تخصصی برای شناخت پتانسیل این کار 

از کجا آمده است؟
یادی کردیم  ما به این منظور از پتانسیل واحد ورامین استفاده ز
و من از دکتر پهلوان، رئیس واحد ورامین تشکر می کنم. در آزمایش 
ک از مجموعه اساتیدی که در استان تهران بودند، خاصه  آب و خا
ی دارند. ما حتی  واحد ورامین اســـتفاده شـــد که رشـــته کشـــاورز
آزمایش را به واحدهایی در سراســـر کشـــور مثلا واحد رفسنجان 
یسک نکردیم که بخواهیم پروژه ای  یا دامغان فرستادیم، یعنی ر
را شروع کنیم که زمین بخورد. هموار کردن این زمین های بایر با 
ی و خرید لوله های  آن همه پستی و بلندی و چاله کنی، لوله گذار
ی منطقه بود  ی قطره ای با شهردار خرد و کلان و پمپ آب و آبیار
که نزدیک یک میلیارد تومان هزینه کرد. واحد تهران شرق فقط 30 

میلیون تومان هزینه  نهال ها را داده است. بعد از اینکه درختان رشد کردند، 
گر زمین ها n تومان قیمت داشت، قطعا ارزش افزوده قابل توجهی پیدا می کرد.  ا
ضمـــن اینکـــه مـــا یـــک مجموعه ذخیـــره آب داشـــتیم و فضای آن هم بســـیار 
قابل توجه بود، یعنی چهارونیم متر عمق داشت و 20 در 12 متر که حجم بسیار 
وسیعی حدود هزار مترمکعب بود. از این هم نمی شد چشم پوشی کرد، یعنی 
بگویم چون رشـــته شـــیلات ندارم، این اســـتخر را که 20 ســـال آنجا افتاده بود، 
ی   همان طور رها کنم؛ البته مطالعات آب انجام دادیم. یعنی دمای  آب، شور
یادی قرار گرفت، ازجمله دکتر موسوی، معاون پژوهشی  آن مورد مطالعات ز
واحد ورامین که خودشـــان ســـابقه این کار را داشـــتند، به ما کمک کردند و با 
حدود نزدیک دو تا ســـه میلیون تومان از امکانات موجود دانشـــگاه اســـتفاده 
کردیم و الان 17 هزار قطعه ماهی در آن استخر درحال پرورش است و هزینه 
ی هم برای ایجاد مجتمع پرورش ماهی برای ما نبوده و ما به همان  سخت افزار
ی برای باغ پسته آورده است. اینها توجه به  پمپ آبی وصل شدیم که شهردار
امکانات موجود بوده اســـت، یعنی من می خواســـتم احیای موات کنیم. ما با 
یم اما چون امکانش را داشتیم، منتظر  ی و شیلات ندار اینکه رشـــته کشـــاورز
نماندیم و اقدام کردیم. چشـــم انداز ما این اســـت که گلخانه هیدروپونیک را 
آنجا داشته باشیم. آب، برق و زمین آن هم پیش بینی شده و با افراد مختلفی 
که توانایی این کار را دارند، هماهنگی شـــده اســـت، چون منطقه ما پایتخت 

ینتی و آپارتمانی ایران است.  گل های ز

فکـــر می کنیـــد در یک افق پنج ســـاله ایـــن کارها می توانند به بحـــث درآمدزایی 
دانشگاه کمک کنند؟ 

البته رشته من فلسفه است اما در پژوهش متوجه شدم که پسته گیاهی است 
که سال اول یا دوم پس از کاشتش نیاز به پیوند دارد و پیوندش است که پسته 
می دهد وگرنه خودش پســـته نمی دهد. ما 500 اصله درخت پســـته داشـــتیم 
گر اینها همان ســـال های قبل پیوند  که بالغ بر 15 ســـال عمرشـــان اســـت که ا
خورده بودند، الان 1.5 تن بار خشـــک می دادند. اینها ظرفیت دانشـــگاه بوده 
ی قطره ای کردیم، هرس شـــد و بعد  که به آنها توجه نمی شـــده. اینها را ما آبیار
پیوند زدیم. هرس باید قبل از سال جدید بشود و پیوند در اواخر اردیبهشت 
اتفـــاق بیفتـــد. اینها دوســـال بعد بار می دهند، یعنی ان شـــاءالله از مهر ســـال 
آینده شروع به محصول  دادن می کنند. ماهی های ما هم حدود 12 تا 15 هزار 
قطعه هستند که برنامه ریزی کردیم سالی دوبار بتوانیم از آنها استفاده کنیم. 
به عبارتی ســـالی 30 هزار قطعه ماهی برداشـــت کنیم. شـــروع کار ما به صورت 
امتحانـــی بـــا پنج هزار قطعه بود. این تعداد باید یک ماه و نیم دیگر برداشـــت 
یاست آن را برعهده  شود. من از ابتدا هیات علمی تهران  شرق بودم و الان که ر
گرفتم، شـــناخت کافی از شـــرایط دارم و تا حکمم صادر شـــد، فورا ســـر اصل 
مطلب رفتم و عنوان کارم را احیای موات گذاشتم و در این 10، 15 ماه احیای 

پتانسیل های موجود را در دستورکار قرار دارم. 

ید و خودتان هم اســـتاد معارف  شـــما ســـابقه معاونت فرهنگی در این واحد دار
هســـتید. رشـــته شـــما با حوزه های صنعتی و کشـــاورزی و شیات مرتبط نیست 
اما شـــما دســـت به فعال ســـازی پتانسیل های دانشـــگاه در این حوزه ها زده اید؛ 

چگونه این اتفاق افتاد؟
بنده چندین ماه اول کارم این مشکل را داشتم که باید تیم همراه خوبی داشته 
باشـــم. به رشـــته مرتبط نیست. الان به واحد سیرجان خیلی افتخار می شود. 
ی آنجا دارند.  گر آنجا را ببینید به خاطر این اســـت که دو دســـتگاه تراشـــکار ا
یم و وقتی شـــما وارد این کارگاه می شـــوید،  ی دار الان ما 20 دســـتگاه تراشـــکار
ک گرفته است. در این حالت شما به رشته خودتان  ی آن را خا می بینید که رو
ی بکنید. تمام  نگاه نمی کنید، بلکه دغدغه شـــما این می شـــود که یک کار
یم. از طرفی ما در دادن  دغدغه ما این است که امکانات موجود را راه بینداز
ی  یم، از دور حقـــوق کارمندان مـــان مانده ایم. ما با همه ســـختی هایی کـــه دار
ی کنیم که حقوق کارمنـــدان را بدون وام و  راه تـــا فقر رشـــته ســـعی کردیـــم کار
قرض بدهیم و واحد ما تنها واحدی بود که این کار را خودش انجام داد. این 
ید در جلســـه بودجه به من می گفتند شـــما چطور  هم عجیب بود. دکتر جاو
می توانید این کار را بکنید! من وقتی کارگاه صنعتی یا مجموعه آزمایشـــگاه 
ی و شیمی را می بینم که بالغ بر چند ده میلیارد امکانات آنجا  یست-فناور ز
ک می خورد و کارشناس مربوطه می گوید من فقط  سالیان سال است که خا
ی ندارد. این  ماهی یک بار این را استارت می کنم که نسوزد، دیگر به رشته کار
به درد وجدان، حمیت و احساس تکلیف شما ربط دارد. من هر روزی که آنجا 
می روم، صبح ســـر مزار شـــهدا حاضر می شـــوم و نیت عمل صالح و اخلاص 
می کنم. ســـعی من این اســـت که خدای من از من راضی باشـــد. من که همه 
چیز را بلد نیستم، بنابراین سعی کردم تیمی همراه کنار خودم داشته باشم. 
یاست واحد تهران-شرق را به عهده گرفته بودم، دیدم اساتید  من اوایل که ر
با دانشـــگاه قهر هســـتند، من باید اینها را آشـــتی می دادم. اینها قشر فرهیخته 
و متخصص بودند. وقتی این کار را کردم و آنها را به بخش اجرایی دانشگاه 
آوردم، توانســـتیم بخش هـــای مختلف را فعـــال کنیم. من این نوید را می دهم 
کـــه واحد تهران- شـــرق به زودی قطب صنعتی در میان واحدهای دانشـــگاه 
آزاد اسلامی کشور خواهد شد. به همین خاطر ما سراغ کارگاه صنعتی رفتیم. 
مـــن از آقای دکتر مشـــکینی و خانم دکتر ملک نیـــا، مدیرکل محترم ارتباط با 
ی بسیار خوبی داشتند تا بتوانیم  صنعت دانشگاه تشکر می کنم که همکار
ی کردند، در واحد  آقـــای مهنـــدس صدیقیـــان که واحد ســـیرجان را راه انـــداز
خودمـــان داشـــته باشـــیم. ما به ایشـــان خانـــه دادیم و امکانـــات خوابگاهی و 
اینها برایشان فراهم کردیم تا مستقر شوند. الان چرخ تولید کارگاه ماشین افزار 
ی بعد از 20 ســـال به راه افتاد، یعنی ساخت قطعات. ما می  توانیم  و تراشـــکار

مجموعه هـــای مختلف کشـــور را به چالـــش دعوت کنیم که هر قطعه ای آنها 
یم.  بگویند، برایشان بساز

درواقع این کار شما راه اندازی نیست و یک بازگشایی مجدد است. 
به شـــکل بســـیار محدود در طول قدمتش از آن اســـتفاده برای بازدید آموزشی 
شـــده اســـت که یعنی مثلا دانشـــجو بیاید ببیند اســـم این دســـتگاه یا قطعه 

 . چیست. آن هم ترمی یکی، دو بار

رشته  های مربوط به کارگاه ماشین افزار و تراشکاری را داشتید؟
بله، اما اینکه شما بخواهید به حوزه صنعت وارد شوید و قطعات مهم را تولید 
کنید، کار سختی است. ما الان چند ده هزار قطعه از چند کارخانه را سفارش 
گرفته ایم. الان یک پروژه 15 هزار قطعه، یک پروژه 9 هزار قطعه، دو پروژه 6 هزار 
قطعـــه ســـفارش گرفته ایم، درحالی که اصلا بـــه جایی اعلام نکرده ایم. الان 10 
روز اســـت که ما تولید را شـــروع کرده ایم. تولید فلایویل و کاســـه چرخ کامیون 
را براســـاس ســـفارش هایی که گرفتیم، شـــروع کردیم و در اوان قرارداد چند 10 
یم که اجازه بدهید  هزار قطعه دیگر هم هستیم. یک قرارداد هنگفت هم دار
گر اتفـــاق بیفتد در مجموعه دانشـــگاه آزاد  تـــا نهایـــی نشـــده، عرض نکنم و ا

شگرف خواهد بود. 

چند استاد درگیر فعالیت کارگاه شده اند؟ 
ما یک فراخوان  دادیم و چون تابســـتان شـــروع کردیم و هنوز همه نیامده اند، 
یاد نیست؛ مثلا 10 دانشجو آمده اند که چهار نفر آنها خانم هستند  تعداد فعلا ز
و یکی از اینها با وجود اینکه فرزند دارد، می گوید من به این کار علاقه دارم یا 
یکی از دانشـــجویان با پدر و مادرش آمده بودند که انصراف دهد، من دیدم 
که مشکل اینها معیشتی است، دانشجو را تشویق کردم در کارگاه مشغول به 
کار شـــود و شـــهریه اش هم طبق تعرفه طرح پویش دانشجو پرداخت می شود. 
خانواده ایشان خیلی هم خوشحال شدند. از علاقه مندی های من این است 
ی  که از دانشـــجویان خودمان تراشـــکاران حرفه ای داشـــته باشـــیم که از نیرو
خارج از دانشـــگاه هم مســـتغنی شویم و دانشگاه با نیروهای خودش مشغول 
، سه استاد  باشد. الان که تازه استارت خورده، 10 تا 15 دانشجو هستند و دو
ی هر دســـتگاهی سه نفر  مشـــارکت کرده اند. آن طور که بنده مطلع هســـتم، رو
می تواند مشـــغول شـــود، یعنی با داشتن 20 دستگاه 60 نفر دانشجو می توانند 
یم  اشـــتغال پیدا کنند و درآمد داشـــته باشند. یک ســـری کسری دستگاه دار
که در واحدهای دیگری که فعال نیستند، وجود دارد، یعنی آنجا اینها دارند 
ک می خورند. به عنوان مثال یک دستگاه سی ان سی را از واحد دماوند به  خا
یم منتقل می کنیم تا به عنوان هاب کارگاهی استان تهران  واحد خودمان دار
یا حتی کشور باشیم و بتوانیم محور ساخت قطعات در استان تهران باشیم. 

بعـــد از اجـــرای طرح پایش دانشـــگاه آزاد، پژوهش های واحد تهران شـــرق روی 
بایـــای طبیعـــی و بحران متمرکز شـــد. در این مورد چـــه اقداماتی انجام دادید و 

چند پژوهش در این حوزه داشتید؟
ما پایان نامه هایمان را سمت این حوزه سوق دادیم. تعداد دقیقش را نمی دانم 
اما همایش مشترکی را بین سازمان مدیریت بحران واحد تهران  شرق و واحد 
اسلامشهر پیگیری می کنیم که تا چند ماه دیگر بتوانیم این همایش را برگزار 
یافت کنیم. کنیم. دنبال اسپانسر برای آن هستیم تا پژوهش های خوبی آنجا در

 
چه میزان از پژوهش های صورت گرفته در واحد منجر به عقد قرارداد با نهادها 

و سازمان ها شده است؟
حقیقتش را بخواهید من از ســـابق اطلاعات کاملی ندارم اما در 10 ماهی که 
خودم آمدم آنقدر موضوعات متنوع داشتیم که هنوز سراغ این موضوع نرفته ام، 
ی بســـتن تفاهمنامه یا شـــرکت های صنعتی هستیم. الان  ولی ما تمرکزمان رو
... تقریبا شـــرکت و  ما وســـط کارخانه های صنعتی  ایم؛ شـــرکت عباس آباد و
کره  کارخانه ای نبوده که برای طرح دانشجوی پویش خارجی ما با آن وارد مذا
نشـــده باشـــیم. ما در حال رســـیدن به مرحله ای هســـتیم که بنده یک شـــعار 
تبلیغی برای ثبت نام گذاشـــتم که هر کس در یکی از رشـــته های صنعتی ما 
درس بخواند، شغل آینده اش تامین خواهد شد. این را هم می توانیم با صدای 

بلند بگوییم. الان نقدا در رشته های مختلف اطلاعیه و فراخوان داده ایم. 

ظرفیت دانشجوی پویشی شما الان چقدر است؟
الان پنج درصد ورودی های جدید را باید در بودجه داشـــته باشـــیم که حدود 

دو هزار نفر می شوند. 

پتانسیل پویشی شدن چند دانشجو در واحد تهران شرق فراهم است؟
فکـــر می کنـــم تـــا پایـــان ســـال حداقـــل به هـــزار نفر برســـد. ما حتی با شـــرکت 
ی یـــا حـــوزه ارتباطات با جاهـــای مختلف صحبـــت کردیم. الان  خودروســـاز
فعـــلا فراخـــوان داده ایـــم. در کل تابســـتان قراردادها را بســـتیم و فراخوان آنها را 
اعلام کردیم تا دانشجویان به آنها توجه کنند؛ حتی با مدارس غیرانتفاعی هم 
رایزنی کردیم که معلم هایشان را هم تامین کنیم که آنها هم استقبال کرده اند. 

دانشجویان پویشی شما در چه رشته هایی هستند؟
یست،  بیشتر در حوزه های صنعتی شامل برق، الکترونیک، مکانیک خودرو تا ز
... تقریبا با تمام شـــرکت ها  ی و حقـــوق، روانشناســـی، ارتباطـــات، حســـابدار
صحبت کرده و آنها به ما لیست می دهند و قرارداد می بندیم، فراخوان می دهیم 

و بعد به بچه هایی که بخواهند معرفی نامه می دهیم بروند مستقر شوند. 

یکـــی از مـــوارد مـــورد توجه در دانشـــگاه آزاد ســـراهای نوآوری اســـت کـــه تقریبا 
در تمام اســـتان ها فعال هســـتند. واحد تهران شـــرق برای تشـــکیل سرای نوآوری 

اقدامی کرده است؟
ی ما به ســـازمان رفت، اصلاح خورد و برگشـــت. طرح  پروپـــوزال ســـرای نـــوآور
ینـــه  ای قابـــل توجه هم نهایی شـــده اســـت. از لحاظ  امکان ســـنجی آن بـــا هز
ی  موقعیت جغرافیایی وســـط شـــرکت های صنعتی هســـتیم. دنبال راه انداز
مجتمعـــی هســـتیم کـــه ممکن اســـت اتفاق نیفتـــد یا صفر تا صـــدش اتفاق 
بیفتـــد یـــا 50 درصدش، امـــا پیگیر یک مجتمع  کلینیک خودرویی ســـبز در 
ایران با مســـاحت شـــش تا هفت هکتار هســـتیم که چندین آپشن ویژه دارد؛ 
یعنی پیش بینی کردیم و طرح های امکان ســـنجی انجام شـــده، نقشـــه های 
آن هم کشـــیده شـــده و کاملا یک کار حساب شـــده اســـت که در آن کلینیک 
، پمپ بنزیـــن و CNG را خواهیم داشـــت و  خودرویـــی، مرکـــز معاینـــه خـــودرو
نمایندگـــی ایران خودرو و ســـایپا و مرکز اســـقاط خـــودرو را پیش بینی کردیم. 
تمامی خدمات خودرویی از مکانیکی، جلوبندی تا کارواش و زیبایی ماشین 
را در نظر گرفته ایم و دور آن پیست اتومبیلرانی و بیمه و خدمات راهنمایی و 
ی می کنیم. چشم اندازمان هم این است برنامه ای داشته  رانندگی را راه انداز
باشیم که هرکسی هر کار خودرویی در هر جای شهر دارد و نمی رسد به آنجا 
ی او را با توجه  یم خودرو برود بتواند در این مکان ثبت درخواست کند، ما برو
یم و اینجـــا کارهایش را انجـــام دهیم و دوباره  بـــه پتانســـیل دانشـــجویی بیاور
به او برگردانیم. این کلینیک خودرویی ما در مراحل ســـازمانی اســـت و باید 
امکان اجرای آن را عملیاتی کنیم. با توجه به اینکه می خواهیم این کلینیک 
ی کنیم و کارگاه صنعتی ما هم راه افتاده است و از طرف  خودرویی را راه انداز
دیگر وســـط شـــرکت های صنعتی هســـتیم، عنوان سرایی که پیشنهاد دادیم 
عارضه یابی صنعتی اســـت. اخیرا با ســـتاد معاینه فنی اســـتان تهران جلســـه 
داشتیم تا بتوانیم قراردادی برای معاینه فنی امضا کنیم. ان شاءالله ما امسال 
ی را خواهیم داشت. یک نکته دیگر از امکان های دانشگاه که  این سرای نوآور
ی را از سازمان  یست فناور از آن غفلت شده بود، این بود که ما مجوز مجتمع ز
یم  ی دار یست فناور گرفتیم و متوجه شدیم که یک چرخه کامل از آزمایشگاه ز
که فکر می کنم یک یا نهایتا دو واحد دانشگاهی در استان تهران این چرخه 
را دارند و شـــاید چند ده میلیارد هم قیمت آنهاســـت که متاسفانه سال های 
ک می خورد. ما اولا پروپوزالش را نوشـــتیم و به ســـازمان رفتیم، دفاع  ســـال خا
کردیم، مجوزش را گرفتیم و متوجه شدیم در استان تهران و نه فقط واحد تهران 
ی رنج می برند.  یست فناور شـــرق دانشجویان به شـــدت از نبود این مجتمع ز
من مطلعم که همین الان واحد علوم پزشـــکی حدود هزار دانشـــجو دارد و با 
واحدهای دیگر هم شاید به چند هزار دانشجو برسد و در رشته های ژنتیک، 
یست برای کار پایان ترم شان حدود 25 تا 30 میلیون تومان  ی و ز میکروبیولوژ
ی هم نمی کنند و بیشـــترش  بـــه شـــرکت های خصوصی می دهنـــد. آنجا کار
گر دانشگاه بتواند خودش این کار را  ی است و واقعیت هم ندارد. ا داده ساز
انجام دهد و دانشجوی خودش را وارد این کار کند، من فکر می کنم هزینه اش 
5 میلیـــون تومـــان خواهـــد بود. به این ترتیب هم یـــک درآمد قابل توجهی برای 
دانشگاه خواهد بود و هم اینکه به داد دانشجویان مان می رسیم و واقعا یک 
چیـــزی یـــاد می گیرند. مـــا برای اینکه از ایـــن مجتمع بتوانیم اســـتفاده کنیم، 
مکان مان دور است، یعنی شاید دانشجویان شهر تهران این همه راه را پیش 
ما نیایند. ما دنبال مکان بودیم و هستیم و متوجه شدیم واحد علوم پزشکی 
می خواهـــد ایـــن کار را کنـــد اما تجهیزات ندارد، یعنی مکانی بســـیار خوب و 
استانداردی هم در منطقه پاسداران دارد. تفاهمنامه ای با واحد علوم پزشکی 
نوشـــتیم که مکان از آنها و امکانات از ما باشـــد تا دانشـــجویان منتفع شـــوند. 
الان در مرحله نوشتن قرارداد بین بخش های پژوهشی و حقوقی هر دو واحد 
هســـتیم. بعد تجهیزات ما به ســـاختمان پاســـداران منتقل خواهد شـــد و به 
دانشجویان دانشگاه آزاد و غیرآزاد دانشگاه شهر تهران فراخوان خواهیم داد 

تا از خدمات آنجا استفاده کنند. 

واحد شهر قدس قرار است بخش اعظمی از ظرفیت سرای نوآوری دکتر قریب 
یست فناوری قرار  را در اختیار شـــرکت های دانش بنیان و اســـتارتاپ های حوزه ز

دهد. از این ظرفیت هم می توان بهره برداری کرد. 
آزمایشـــگاه شـــیمی ما هم این پتانســـیل را دارد و در برنامه ما هم هســـت که 
اینها را به واحد علوم پزشکی پاسداران منتقل کنیم و نکته بعد که یک نوید 
یم؛  گانـــه اســـت این اســـت کـــه در واحدمان مرکز تحقیقـــات بتن هم دار جدا
البته هنوز مجوزهای آن را نگرفته ایم اما اخیرا نماینده سازمان استاندارد را در 
واحد داشتیم که بازدید کرد تا ما بتوانیم استاندارد رسمی حداقل یکی از این 
واحدهایی که عرض کردم را داشته باشیم. الان مرکز تحقیقات بتن ما رشته، 
استاد و امکاناتش را دارد و ما می  توانیم بتن تولید کنیم و تاسیسات مقاومت 
یم و یک بار نیز تهران شرق میزبان مسابقات تولید بتن بوده و مقام  مصالح دار
ی منطقه ما قرارداد  آورده و میزبان دبیرخانه اش هم بوده است. الان با شهردار
یم. به سازمان هم نامه زدیم که  بستیم که بتوانیم المان های شهری شان را بساز
ید، واحد  گر شـــما می خواهید 500 هزار واحد برای کارمندان و اســـاتید بســـاز ا
 ... تهران شرق این آمادگی و توان ساخت المان های شهری مانند سنگفرش و
را دارد. دنبال این هستیم که بتوانیم استاندارد لازم را از سازمان استاندارد و از 
ی بگیریم که مجموعه ای با استاندارد باشیم. امکان  وزارت مسکن و شهرساز
یم بتوانیم حرفی در این حوزه داشته باشیم. یم. امیدوار و استانداردش را دار

 
در حوزه جذب دانشجویان غیرایرانی چه اقداماتی داشته و چه تعداد دانشجوی 

ید؟ غیرایرانی دار
خیلی موفق نبودیم، چون منطقه ما تقریبا منطقه محرومی اســـت و بیشـــتر از 
کشـــور همســـایه و دوست افغانســـتان در واحد ما هســـتند. بخواهم صریح تر 
بگویم هنوز به خاطر حجم وســـیع کارها فرصت نکردم ســـراغ این بخش بروم. 
البتـــه منطقـــه ما خیلی ظرفیت این مســـاله را ندارد امـــا حتما پیگیر خواهیم 
یم که افغانستانی ها هستند و برای  شد. سعی می کنیم سمت کمپ هایی برو
آنها امکانات ویژه ای تهیه ببینیم تا  انگیزه خاصی برای حضور آنها در واحد 
تهران شرق شود. منطقه ای که ما هستیم، چون منطقه محرومی است، مدرسه 
غیرانتفاعی ندارد یا شـــاید یک مدرســـه داشـــته باشد. واحد تهران شرق با 57 
هکتار زمین و ساختمان هایی که دارد، مدرسه سما نداشت و ما موفق شدیم 
ی آن خواهد بود .  ی کنیم. مهر امسال سال اول راه انداز مدرسه سما را راه انداز
گرچه به ما می گفتند منطقه شـــما منطقه محروم اســـت و استقبال نمی شود  ا
یا نباید آنجا برود، ولی ما اصرار کردیم و یک ســـاختمان بســـیار شـــیکی آماده 
ی های آن هزینه چندصدمیلیونی شد  کردیم و حتی دیوارکشی و محوطه  ساز
ی منطقه تقبل کرده اســـت. یک محیط بسیار عالی استانداردی  اما شـــهردار
، زبان و رباتیک برای مدرســـه  بـــا کلاس هـــای متنـــوع جانبـــی مانند کامپیوتـــر
آماده کردیم؛ ضمن اینکه امکانات ورزشـــی و علمی دانشـــگاه هم در اختیار 
دانشـــجویان خواهد بود. الان برای ســـال اول حدود 60، 70 دانش آموز پســـر را 
ثبت نام کرده ایم که پیش دبســـتانی و دبســـتانی هســـتند و فکر می کنیم سال 

بعد این تعداد دوبرابر خواهد شد. 

پس در آن 57 هکتار فقط در بحث کشاورزی متمرکز نیستید. 
نه، آزمایشگاه ها هم هست. یک ورزشگاه با چمن مصنوعی و سالن ورزشی 
یمناســـتیک، ایروبیک، پینگ پنـــگ، فوتبال و  چندمنظـــوره بـــرای کشـــتی، ژ
یم که هیچ واحدی در کشـــور ندارد.  یم. مجموعه پینت بال دار بســـکتبال دار
با وســـایل ضایعاتی دانشـــگاه یک پینت بال اســـتاندارد ساخته شده است، 
منتها گرفتن مجوزش از وزارت ورزش همگانی کار ســـختی بود و پنج شـــش 
ی آن زمین آنجا افتاده بـــود. آن زمان که من معاون فرهنگی  ســـال همین طـــور

ایـــن واحـــد بـــودم، طـــی چند ماه ما مجـــوز آن را گرفتیم. الان هـــم پینت بال ما 
ی دانشجوهای ما  یک ســـال اســـت که راه افتاده که این کار با استفاده از نیرو
هـــم بـــوده یعنی با تبلیغات خود آنها و اداره خودشـــان؛ ما هم یک درصدی از 
ســـود این کار را به خودشـــان می دهیم. این  انگیزه ای شـــده که هر قدر بیشـــتر 
کار کنند درآمد بیشتری خواهند داشت. از آن طرف سالن آمفی تئاتر خوب 
، فنی-مهندســـی، علوم پایه،  ی و هنر یم. دانشـــکده علوم انســـانی، معمار دار
ســـاختمان مرکـــزی، ســـاختمان انفورماتیـــک، کارگاه هـــای ما هر کـــدام مجزا 
یم که آشـــپزخانه مدرنی دارد و  یس بسیار خوبی دار هســـتند. یک سلف ســـرو
ی کردیم که توانست در ایام شلوغی های  کافه شـــاپی جوان پســـند هم راه انداز
پارســـال حجم رضایت دانشـــجویان را بالا ببرد. از آنجا که من خودم مدیرکل 
فرهنگی اســـتان تهران بودم اصرار کردم در واحدهای مختلف کافی شـــاپ 
کیـــد می کردم که ماهیت کافی شـــاپ بـــا بوفه فرق دارد و  ی شـــود و تا راه انـــداز
یاد می کند، چون نزدیک به تیپ  درآمد دانشگاه ها و رضایت دانشجویی را ز
ی اتاق وحشـــت هم بودیم و  فکـــری جوان هاســـت. آن زمـــان ما دنبال راه انداز
گیم نـــت هـــم آوردیـــم. واحد پردیس هم این کار را کـــرده. این هم درآمد خوبی 
برای دانشـــگاه دارد. دو پاتوق یا لمکده برای اســـتراحت دانشـــجویان دختر و 
پســـر به صورت مجزا ایجاد کردیم که در آن هم تلویزیون هســـت و هم مبل و 
بالش. آنجا فوتبال دســـتی، پینگ پنگ و کتابخانه هســـت و اخیرا هم گفتیم 
ی و در اتاق قرار داده شود تا در ساعت های فراغت شان از  کی خریدار ایرها
آنها استفاده کنند. اینکه حضرت امیر می گویند با هر قشری با زبان خودشان 
صحبت کنید یا قرآن می فرمایند ما هیچ نبی ای را نفرســـتادیم مگر اینکه با 
زبان آن قوم صحبت کنند، ما هم باید با زبان این جوانان با آنها حرف بزنیم. 
یکی از مشـــکلات در همه ســـازمان ها و حوزه ها به نظر می آید نشناختن زبان 
یم وقتی می خواهیم با 12 هزار دانشـــجو  مخاطبانـــش باشـــد. ما چـــاره ای ندار
گر هجمه ای در کشور  شـــبانه روز ســـروکله بزنیم، باید زبان اینها را بلد باشیم. ا
ایجاد شـــود، وقتی زبان هم را بلد باشـــیم، می توانیم مشـــکل را حل کنیم وگرنه 

دو بیگانه نمی توانند با هم گفت وگو کنند. 

چقدر از این امکانات در اختیار بچه ها قرار می گیرد؟ ما در خیلی از دانشگاه ها 
یم که در اختیار دانشـــجویان قرار نمی گیرد. دلایل  امکانات ورزشـــی خوبی دار
مختلفـــی هم دارد؛ هم به خاطر فرســـایش و ســـختی تجهیـــز مجدد و هم به این 
یزی مشـــخصی برای این کار وجود ندارد. از این جهت  خاطر که اصا برنامه ر
سهم فعالیت های ورزشی و فرهنگی دانشگاه ها خیلی کم است. شما خودتان 
ید و از این تیپ کارها انجام داده اید. هنوز  سبقه معاونت فرهنگی دانشگاه را دار

ید؟ همان رویکرد فرهنگی را در فضا دار
مـــن بـــدون دانشـــجو بدون کنـــار بچه ها بودن خفه می شـــوم. یـــک رصد هم 
بکنید، من را در اتاقم پیدا نمی کنید. من آدم پشت میزنشین نیستم. به شدت 
کـــودک درون مـــن فعال اســـت! کل دوران معاونـــت فرهنگی من در ایام کرونا 
بوده که دانشـــجویی در دانشـــگاه نبوده است. امکانات ورزشی ما با محوطه 
اصلـــی کلاس هـــای ما فاصله دارد. ما امکانات در اختیار بچه ها گذاشـــتیم 
ی کنند.  ... که همه روز بتوانند بروند باز مانند مســـابقات فوتســـال، والیبال و
من دیدم که اســـتقبال کافی نیســـت. اطلاع رســـانی هم می شد اما دیدم این 
یم اما از این زمین چمن اســـتقبال نمی شـــود. دیدم به خاطر  همـــه جـــوان دار
بعد مسافت است. آمدیم جشنواره ای راه انداختیم و یک خیابانی را به نام 
خیابان فرهنگ آماده کردیم که هفته ای یک روز در محوطه اصلی دانشگاه 
تمام امکانات مانند پینگ پنگ یا فوتبال دستی و بدمینتون، طناب  کشی، 
یم و از باند هم موسیقی ورزشی پخش  ی، بسکتبال و اینها را می آور مچ انداز
می شود. بعد از اغتشاشات سال قبل ما هر هفته این کار را کردیم و بچه ها 
را رهـــا نکردیـــم. بچه هـــا هـــم صددرصـــد اســـتقبال کردند. در این جشـــنواره 
فرهنگی هم مســـئول نهاد آن وســـط یک نکته اخلاقی می گفت و از آن طرف 
بچه های کانون های فرهنگی ما هم تولیدات خودشـــان را پخش می کردند. 
جالب اســـت که مســـابقات یا همایش هایی که برگزار می کردیم، مثلا در روز 
، هر کســـی وارد ســـالن می شـــد یک کاغذ به او می دادیم و یکی از  دانشـــجو
جایزه های ما این بود که بعد از مسابقه یا دو روز بعد از مسابقه بتواند بیاید 
گانه.  از مجموعه پینت بال استفاده کند. یک تیم دختر و یک تیم پسر جدا
ی کنند.  در واحد تهران شرق برعکس است؛ ما اصرار می کنیم که بیایند باز
این همایش فرهنگی-ورزشـــی هر هفته در محوطه دانشـــگاه برگزار می شود؛ 
ی شـــود، چـــون فکر کردم یک چیزی  کی خریدار حتـــی اینکه من گفتم ایرها
باز به ســـرگرمی های دانشـــجویی اضافه شود. چون راه ما تا تهران دور است، 
گر یک تایمی  من متوجه شـــدم دانشـــجویی که صبح تا شـــب اینجاســـت ا
ی انجام  بیـــن کلاس هایشـــان خالی باشـــد، بایـــد بتواند در آن زمان یـــک کار
دهد. متاسفانه قبلا بچه ها به قهوه خانه ها و رستوران های اطراف می رفتند. 
ی گرم شـــود که دانشجو خارج  بنابراین من تلاش کردم فضای دانشـــگاه طور
از دانشـــگاه نرود. اولین کار هم انجام همین هماوردهای ورزشـــی بود که هر 
هفته یک روز اتفاق می افتد؛ مثلا این هفته شنبه برگزار می شود و هفته بعد 
کیفیت  یکشنبه. کار دیگر ما درباره سلف دانشگاه بود. ما پارسال غذای با
دانشجویی را 35 هزار تومان می دادیم. غیر از آن کافی شاپ و لمکده را برای 
ی کردیم تا بتوانیم دانشـــجوهایمان را کاملا  اســـتراحت دانشـــجویان راه انداز
یم تا دچار آســـیب های بیرون دانشـــگاه نشوند.  در محیط دانشـــگاه نگه دار
تقریبا محال اســـت دانشـــجویی بخواهد از امکانات دانشگاه استفاده کند 

و نتوانـــد. منظـــورم هم فقط امکانات ورزشـــی نیســـت. امکانات عمرانی هم 
ی  در اختیار دانشـــجویان اســـت. خط قرمز من دانشجوســـت و به شدت رو
رضایت دانشجویی حساس هستم و وظیفه خودم می دانم که بتوانم خدمات 

دانشـــجویی را به صورت کامل ارائه دهم. 

ســـال تحصیلی گذشـــته آغاز متفاوتی داشـــت. شـــرایط برخی دانشـــگاه ها هم 
چندان مناســـب نبود و اتفاقات تلخی افتاد. شـــرایط در واحد شـــما چگونه بود 

و چطور مدیریت شد؟
در ایام اغتشـــاش ســـه روز را در واحد تهران شـــرق شلوغی داشتیم که روز اول 
بالـــغ بـــر 200 بودند، روز دوم به 100 نفر و روز ســـوم بـــه 30 نفر تقلیل پیدا کردند. 
بنده شـــخصا وســـط جمعیت بودم و نیروهای امنیتی چند بار به من نهیب 
زدند که شاید به شما آسیب برسانند اما من شخصا وظیفه خودم می دانستم 
که آنجا باشـــم. اتفاقا روزهای اولی هم بود که مســـئول شـــده بودم. ما در حین 
اغتشاشـــات تریبون آزاد برگزار کردیم. در همان ایام کرســـی آزاداندیشی برگزار 
ی موضوع بحث کردنـــد. روز 16 آذر را برگزار کردیم.  کردیـــم و بچه هـــا آمدند رو
برای این روز گروه موسیقی سنتی حرفه ای از بچه های خودمان آوردیم، گروه 
علمی هم بودند و ســـخنران هم آقای جوانی از دانشـــگاه امام حســـین بودند و 
درباره موضوع هم صحبت کردیم. طبیعتا با وجود دو طیف از بچه ها جلسه 
باید متشنج می شد اما من خودم هم بودم، جلسه متشنج هم شد، ولی از آنها 
خواستیم که بیایند پشت تریبون صحبت کنند و بچه ها هم با احترام آمدند 
و حرف زدند و انتقادات تندی هم کردند. من بعد جلسه از آنها تقدیر کردم، 
نه به  خاطر محتوای انتقادشـــان، بلکه به این خاطر که این دانشـــجو فهمید 
سوای محتوای صحبت هایش محل انتقادش همین جاست، نه اینکه برود 
کف خیابان به مقدسات توهین کند. الحمدلله بعد از آن هم چندین جلسه 
کرسی آزاداندیشی داشتیم و دیگر تشنجی نداشتیم. برای تمام ورودی های 
جدید هم جلسات روانشناسی در موضوعات مختلف از جمله حرمت خود، 
... گذاشتیم. هماورد ورزشی هم همان موقع  بایسته های حضور در جامعه و
برگزار کردیم. روز دختر یعنی میلاد حضرت معصومه هم من می خواستم در 
حیاط دانشگاه مراسم برگزار شود اما حراست می گفت که در سالن آمفی تئاتر 
برگزار شود تا مشکلی پیش نیاید. من با سالن موافق نبودم، چون در آنجا فقط 
یک قشـــر خاصی می آمدند. در حیاط همه می آیند یا دســـت کم یک نگاهی 
می اندازنـــد. خیلی هـــا می ترســـیدند و منتظـــر اتفاقـــی تلخ بودند اما جشـــنی 
به  شـــدت جذاب اتفاق افتاد که هم ســـخنران علمی داشـــت و هم سخنران 
اعتقادی و هم سخنران فان! برنامه های متنوع موسیقی و هنری هم بود و پک 
، پاستیل و لیپ استیک )برای خشکی  هدیه مان ویژه دختران شامل گل سر
لب ها( بود؛ البته بعدا می گفتند موســـوی به بچه ها ماتیک داده اما این فرق 
یه داشـــتند اما من بیم و هراســـی  دارد. آنجا پر از دخترهایی بود که کاملا زاو

ندارم و توکلم به خدا و توسلم به اهل بیت است. 

یزی ای به استقبال دانشجویان می روید؟ امسال چگونه و با چه برنامه ر
یم. یکی از برنامه هایم هم این است که  برای مهر هم برنامه های مختلفی دار
هفته ای ســـه روز هر روز در یک دانشـــکده کاملا میان بچه ها باشـــم. هماورد 
ورزشـــی مان هـــم هســـت؛ حتی روز ورودی دانشـــگاه ما به طـــور مفصل برنامه 
... اســـت و من برای اینجا به  یم که شـــامل شـــیرینی، شـــربت، موســـیقی و دار
اضافـــه مدرســـه ســـما نزدیک به حـــدود یک میلیارد تومـــان هزینه کردم، فقط 
برای اینکه کل مجموعه دانشـــگاه را در شـــأن دانشـــجو کنم. هفت تا 10 سال 
بود که به هیچ کجای واحد تهران شرق دست هم کشیده نشده بود اما ما تمام 
کلاس ها را رنگ و تمام درها و صندلی ها و میل پرده ها را تعمیر کرده و تمام 
پرده ها را شستیم و به هرچیزی لازم بود رسیدگی کردیم؛ از صندلی  استادها تا 
کلیدپریزها و سرویس های بهداشتی. شاید هرکسی برای واحد  تهران شرق این 
یسک بداند. من هم با اینکه می دانم در آذرماه شاید برای  میزان هزینه کردن را ر
یم اما باید یک بار این هزینه را انجام دهیم تا  پرداخت حقوق به مشکل بخور
دانشـــگاه در شـــأن دانشـــجو باشد. وقتی که من به دانشجو احترام بگذارم، او 
گر دوست نداشته باشد مجاب می شود به من احترام بگذارد . ما تمام  حتی ا
زیر پله ها را با شـــبرنگ های قشـــنگ طراحی و کار کردیم و پیام های فرهنگی 
و اجتماعی و اخلاقی برای دانشـــجویان قرار دادیم. در این یک  ســـال بعد از 
شلوغی های پارسال دانشجویان را رها نکردم و هفته ای یک بار در اتاقم به روی 
دانشـــجویانم باز بوده و میان اینها بوده ام و هیچ کس نمی تواند بگوید رئیس 
گر دانشجویان را رها کرده بودم،  دانشگاه را نمی شناسم. بعد از اغتشاشات ا
الان نمی توانســـتم انتظار داشـــته باشـــم که اغتشاش نکنند. یکی از کارهایی 
که کردیم و در حیطه وظایف من هم نبود، آنقدر با شورای شهر رایزنی کردیم 
که دو اتوبوس ویژه گرفتیم که صبح بچه ها را بیاورند و غروب بچه ها را ببرند، 
چون قبلا راه 20 دقیقه ای یک ســـاعت طول می کشـــید اما الان کســـی که باید 
ســـاعت 7:30 ســـر کلاس باشـــد، راحت تر از آن سر شهر به کلاسش می رسد. 

بچه ها این خدمات را می بینند. 

در طـــول گفت وگـــو بـــه مذاکره با مجموعه هـــای مختلف اشـــاره کردید؟ تعداد 
تفاهمنامه ها و قراردادهای منعقد شـــده در زمان حضور شـــما چقدر هســـتند؟ 

مهم ترین آنها با چه مجموعه هایی بوده است؟
ما با کمیته امداد به خاطر وظیفه اخلاقی و اعتقادی خودمان تفاهمنامه ای 
نوشتیم که دختران و پسران  خانواده های مستمند و محروم منطقه، هر کدام 
گانه هفته ای یک بار بیایند و از امکانات ورزشـــی و پینت بال دانشـــگاه  جدا
اســـتفاده کنند و برای خانواده هایشـــان هم دوره های تربیت کودک یا مســـائل 
ی  یـــم. همچنین با همکار زوجیـــن یا مســـائل حقوقی به صورت رایگان بگذار
گروه هـــای جهـــادی بالـــغ بر دو هزار افـــراد محروم کمیته امـــداد را برای بحث 
دندان پزشکی و ویزیت پزشکی و خدمات روانشناسی رایگان آوردیم داخل 
دانشگاه و حتی رئیس کل کمیته امداد کشور هم حاضر شد. برای امسال هم 
یم این کار را تکرار کنیم. تفاهمنامه هایی که می فرمایید با حوزه های  برنامه دار
ی برای  مختلف درباره دانشـــجویان پویشـــی تفاهمنامه نوشته ایم. با شهردار
ســـاخت المان های شـــهری، با کارخانه های مختلف برای ساخت قطعه، با 
ســـتاد معاینه فنی برای آوردن معاینه فنی در دانشـــگاه، حســـب کارهایی که 
می کنیم با حوزه های مختلف قرارداد می بندیم. می خواهیم با خودروســـازان 
ی تهران و  و معادن کشـــور برای ســـاخت قطعه و ســـفارش گرفتن و با شـــهردار

یم.  سازمان مرکزی دانشگاه آزاد هم برای ساخت قطعه های بتنی جلو برو

میزان تکلیفی درآمدهای غیرشهریه ای برای واحد تهران شرق چقدر است؟ 
ما درآمدهای شهریه ای مان حدود 90 میلیارد است که برای سال بعد پیش بینی 
گر هر واحدی به اندازه درآمدهای  شـــده اســـت. دکتر طهرانچی گفته است ا
شهریه ای اش، درآمد غیرشهریه ای داشته باشد، کل حقوق و مزایای اعضای 
آن دانشـــگاه دو برابر خواهد شـــد. ما چشـــم اندازمان این است که بتوانیم این 

کار را انجام دهیم. 

این جمله را به وی منتسب کنیم، شاید توقعات بالا برود!
ی در جلسه عمومی شان این مطلب را گفتند. در جلسه ای با روسای استان  و
ی این مساله را اعلام  تهران درباره هیات علمی وابسته و دستیاران آموزشی، و
کرد و گفت این کار از تصمیمات هیات رئیسه بوده است. من امیدوارم این 
اتفاق بیفتد و فکر نمی کنم نشـــدنی باشـــد، حالا نه در یک ســـال. یک زمانی 
گر پارکینگ من 300 میلیون درآمد داشت، من خیلی خوشحال می شدم اما  ا
الان با امکان هایی که در دانشـــگاه می بینم، توقع خود من میلیاردی اســـت و 

میلیون من را راضی نمی کند. 

18 کیلومتری شرق تهران، شهرک قیامدشت میزبان 
یکی از واحدهای بزرگ دانشگاه آزاد است که از سال 
1380 فعالیتش را با جذب 400 دانشجو آغاز کرد و حالا 
53 هزار مترمربع میزبان  به وسعت  در مساحتی 

پتانسیل های  و  است  فناوری  و  علم  علاقه مندان 
مختلف کارگاهی و آزمایشگاهی را در دل خود جای 

داده است.
سیدعلی موسوی اصل اواسط مهر ماه سال گذشته به 
عنوان سرپرست واحد تهران شرق کار خود را آغاز کرد تا 
اولین عضو هیات  علمی این واحد دانشگاهی باشد که 

مسئولیت اداره واحد را برعهده گرفته است. این استاد 
گروه معارف اسلامی پیش تر هم مسئولیت معاونت 
فرهنگی واحد را در کارنامه خود دارد. او چندی پیش 
با حضور در تحریریه روزنامه »فرهیختگان« روایتی از 
حدود 11 ماه فعالیت خود در این واحد دانشگاهی ارائه 

داده که خواندن آن خالی از لطف نیست. 

رئیس واحد تهران شرق در گفت وگو با »فرهیختگان« تشریح کرد

ایده تبدیل دانشگاه 
به قطب صنعت

رئیس دانشگاه شاهد در پاسخ به »فرهیختگان«: 

پژوهانه 600 میلیونی 
برای هر استادی که 

 مشکل صنعت را 
حل کند 

ی است آغاز شده و دانشگاه ها حالا  سال تحصیلی جدید چند روز
میزبان جدیدالورودها شده اند. در همین راستا هر دانشگاهی تلاش 
دارد تا بتواند خود را در حوزه های مختلف آموزشی و پژوهشی برای 
ی،  ســـال تحصیلی جدید آماده کند. در همین راســـتا احمد چلداو
رئیس دانشگاه شاهد در نشست خبری خود که روز گذشته در مرکز 
تحقیقات دانشـــگاه برگزار شـــد، به تشـــریح وضعیت این دانشگاه و 

همچنین برنامه های آن در یک سال آینده پرداخت. 
او در ابتدا در پاسخ به سوال »فرهیختگان« مبنی بر راهکارهای این 
دانشـــگاه در راستای افزایش مهارت افزایی در دانشجویان و حرکت 
بـــه ســـمت ارتبـــاط با صنعت گفت: »ارتباط بـــا صنعت جزء یکی از 
یادی قائل هســـتیم و در پژوهانه  آیتم هایی اســـت که برای آن امتیاز ز
یم که تا  اســـاتید هم آن را لحاظ می کنیم. ما یک پژوهانه فناورانه دار
600 میلیون تومان را شامل می شود و این مبلغ در میان دانشگاه های 

، اما حتما کم نظیر است.«  گر نگوییم بی نظیر کشور ا
ی در همیـــن زمینـــه افزود: »یعنی اســـتادی کـــه بتواند با یک  چلـــداو
واحد صنعتی به نتیجه برســـد و یک مشـــکل را از صنعت حل کنند 
مشروط به اینکه محصول تولیدی به درد صنعت خورده و باعث شود 
تا واحد صنعتی از رکود خارج شـــود، این پژوهانه به آن اســـتاد تعلق 
می گیرد. این مبلغ یک حمایت بســـیار خوب اســـت. البته ما غیر از 
ارتبـــاط بـــا صنعت، ارتباط با جامعه را هم دنبال می کنیم. در همین 
راســـتا پژوهشکده مطالعات اســـلامی آسیب های اجتماعی ارتباط 
خوبی با وزارت کشـــور دارد. در این پژوهشـــکده برخی آســـیب های 
... را دنبال کرده و به حل مســـاله  اجتماعـــی ماننـــد اعتیـــاد، طلاق و

آن کمک می کنیم.« 
همچنین رئیس دانشگاه شاهد در این نشست با بیان اینکه ما قرار 
اســـت بار برزمین مانده نظام آموزش عالی را بر دوش بکشـــیم، گفت: 
»یکی از موضوعات بحث اعتماد میان کارمندان اســـت و ما نیز در 
همین راســـتا در وهله اول هشـــت میلیارد تومان مطالبات کارمندان 
را که شش ماه پرداخت نشده بود پرداخت کردیم. گام بعدی مان نیز 
ی حقوق اساتید این دانشگاه با دیگر دانشگاه ها  بحث همسان ساز
بود؛ متاسفانه حقوق استادان دانشگاه شاهد در قانون دیده نشده بود 
و برای حل این مشکل چهار جلسه به مجلس مراجعه کردم و بر همین 

ی حقوق استادان اجرایی شد.«  اساس از سال 1401 همسان ساز
او بـــا بیـــان اینکه ما حرکت تحولی را آغاز کردیم و تحقق این مســـاله 
صرفا بحث مدیریتی نیســـت، بلکـــه همراهی همگان را می طلبید، 
ادامـــه داد: »در ایـــن مـــدت کارهـــای عمرانی جزئی مثل ســـرمایش و 
گرمایش دانشـــگاه انجام و ســـایت دانشـــگاه مجدد بازطراحی شده 
اســـت، همچنین150 کامپیوتر جدید به دانشـــگاه اضافه شـــد و در 
بخش پژوهشـــی ارقام و اعداد پژوهانه نســـبت به سال 1401، پنج برابر 

افزایش یافت.«
 

   وزارت علوم تنها مجوز جذب 3۰ استاد را 
به دانشگاه شاهد داده است 

یم تا امســـال  کید بـــر اینکـــه در نظر دار رئیـــس دانشـــگاه شـــاهد بـــا تا
زمیـــن جدیـــدی را برای تاســـیس دانشـــکده دندانپزشـــکی در تهران 
پیـــدا کنیـــم، افـــزود: »مهم ترین برنامـــه ما که بخش روابـــط بین الملل 
می شـــود با شـــعار جبهه مقاومت آغاز شـــد؛ در این حوزه مجوزهای 
لازم را از وزارت بهداشـــت در دو بخش پزشـــکی بالینی و غیربالینی 
و بخـــش غیرپزشـــکی اخذ کردیم تـــا بتوانیم دانشـــجویان خارجی را 
ی، مامایی، طب  در 9 دانشـــکده پزشـــکی، دندانپزشـــکی، پرســـتار
ی و  ، علوم انســـانی، علوم پایه، فنی مهندســـی، کشـــاورز ایرانی، هنر

ی پذیرش کنیم.«  داروساز
ی تصریح کرد: »خوشـــبختانه دانشـــگاه شاهد برای اولین بار  چلداو
توســـط وزارت علـــوم عـــراق و هنـــد مورد تایید قـــرار گرفت و بر همین 
ی شـــعبه ای  اســـاس مجوز ایجاد شـــعب بین الملـــل را برای راه انداز
در بغـــداد گرفته ایـــم و در طـــی مراحـــل قانونـــی آن هســـتیم. البتـــه در 
حـــوزه بین المللـــی چنـــد میـــز فکـــر ایجاد کردیـــم که یکـــی از آنها میز 
آمریکای لاتین است و از تمامی سفرای بعد از انقلاب در کشورهای 
مختلف آمریکای لاتین دعوت کردیم و طراحی نحوه ورود دانشگاه 
شاهد به آمریکای لاتین را به آنها سپردیم که به نتایج خوبی رسیده ایم 
تا شـــاهد جذب دانشـــجویان آمریکای لاتین در این دانشـــگاه و نیز 
حضور فیزیکی دانشگاه شاهد در کشورهای آمریکای لاتین باشیم.« 
کســـتان و بنگلادش  او با بیان اینکه میز دوم، میز شـــبه قاره هند، پا
خواهـــد بـــود و با توجه به عملکرد خـــوب این میز درحال حاضر 250 
کستانی، بنگلادشی، عراقی، لبنانی، سودانی  دانشـــجوی هندی، پا
جذب شـــده اند، گفت: »به این دانشـــجویان در ترم اول فقط فارسی 
آمـــوزش داده می شـــود. البتـــه برنامه ما جذب 500 تا هزار نفر تا ســـال 
1403خواهـــد بـــود. نکتـــه ای که بایـــد در اینجا به آن اشـــاره کنم، این 
اســـت کـــه بیشـــترین پذیرش مـــا در رشـــته های پزشـــکی، علوم فنی 
ی و برخی رشته های خاص علوم انسانی است.«  مهندسی، کشاورز
رئیس دانشگاه شاهد بیان داشت: »هدف ما از پذیرش دانشجویان 
بین الملل به هیچ وجه اقتصادی نیســـت، بلکه تربیت انســـان های 
شایسته، نخبه و ارزشی و ولایی است موضوع دیگری که باید به آن 
که ما 330 استاد  اشـــاره کنم، تعداد اســـاتید این دانشگاه است؛ چرا
یم، البته وزارت علوم میزان جذب استاد را برای این دانشگاه 30  دار
نفر اعلام کرده، وزارت بهداشت هم همین گونه است اما افرادی که 
ی درباره  یاد هستند.« چلداو در فراخوان دانشگاه شرکت می کنند ز
ی بودن پوشـــش چـــادر برای پذیرش در این دانشـــگاه گفت:  اجبـــار
ی اســـت این حرف غلط  »اینکه گفته می شـــود پوشـــش چادر اجبار
است. در مصاحبه ذکر می کنیم دختران چادری را می پذیریم بنابراین 
دختری را مجبور نمی کنیم چادر سر کند؛ چادر حجاب برتر است.« 
ی درباره تعداد دانشـــجویان نوورود این دانشـــگاه نیز گفت: »سال  و
1400، 600 ورودی جدید داشتیم و در سال 1401 این رقم به 900 نفر رسید 
و امسال هم پیش بینی ما بین 700 تا ۸00 نفر است. موضوع دیگری که 
باید به آن اشاره کنم حذف رشته های کم متقاضی است؛ در همین 
راستا دیگر پذیرش دانشجو در برخی از رشته ها که احساس کردیم 
که در آینده با استقبال روبه رو نمی شوند را نخواهیم داشت.« رئیس 
دانشگاه شاهد بیان داشت: »تعداد دانشجویان این دانشگاه شش 
هزار نفر است که سه هزار دختر و سه هزار پسر هستند و همچنین 

هزار نفر آنها دانشجویان خانواده های ایثارگرند.« 
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زهرا رمضانی
خبرنگار گروه دانشگاه 

ابوالفضل مظاهری- سارا طاهری
گروه دانشگاه


